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Acta de la Comissió Permanent de la Facultat de Geografia i Història  

celebrada el dia 8 de febrer de 2019 
 
Dia: Divendres, 8 de febrer de 2019 
Hora: 12 hores 
Lloc: Sala de Juntes  
  
Presidit per: Ricardo Piqueras, Degà de la Facultat 
 
Secretària: Arlinda Garcia Coll 
 
Hi assisteixen: Buenacasa Pérez, Carles; Buxeda i Garrigós, Jaume; Carbonell Guberna, Jaume; Conejo Da Pena, 
Antoni; Estrada Bonell, Ferran; Garcia Coll, Arlinda; Gené Pinós, Pilar; Ibáñez Andujar, Àngels; López Bustins, Joan 
Albert; López Cachero, Francisco Javier; Lluch Bramon, Rosa (en substitució de Santacana Torres, Carles); Piñol 
Alabart, Daniel, Piqueras Céspedes, Ricardo; Terés Tomàs, Rosa i Tort Donada, Joan. 
 
Ordre del dia: 

 
1.- Aprovació actes reunions anteriors (17/10/2018 i 20/12/2018)  
2.- Informació de l’equip deganal 
3.- Proposta de la Comissió d’Igualtat de Centre de canvi de nom de la Sala Gran  
4.- Situació Pràctiques Externes 
5.- PDA Recerca 2019 
6.- Torn obert de paraules 
  
S’inicia la reunió a les 12:03 h. 
 
1.- Aprovació actes reunions anteriors (17/10/2018 i 20/12/2018)  
 
S’aproven sense esmenes les actes de les reunions corresponents al 17 d’octubre de 2018 i 20 de desembre de 2018. 
 
2.- Informació de l’equip deganal 
 
El Degà inicia la reunió informant que s’ha buidat el local ocupat pendent de cessió a la Fundació Casa de la 
Misericòrdia. S’està procedint a la seva neteja i fent les gestions per fer la seva cessió definitiva.  
 
S’informa de la dimissió, per motius personals, del Dr. Ernest Pons com a Vicerector de Comunicació. És substituït en 
les seves funcions com a nou vicerector pel Dr. Francisco Esteban. Com a conseqüència d’aquest canvi, les tasques 
com a portaveu de l’equip rectoral recauran en el Dr. Domènec Espriu, actual Vicerector de Recerca, i les de 
coordinació entre degans a la Dra. Amèlia Díaz.  
 
En la darrera conferència de degans, el Vicerector de Recerca va informar que, de cara a la propera convocatòria de 
SGR, la Generalitat vol obtenir un “retrat jerarquitzat dels grups de recerca de Catalunya” a través d’una avaluació 
externa, desvinculada del finançament. El finançament es traspassarà directament de la Generalitat a les universitats 
de forma global i serà la UB qui farà la seva pròpia política de distribució interna dels diners. 
 
La Universitat de Barcelona farà una avaluació a través de l’AGAUR de l’IRCUM i de l’Institut de l’Aigua. L’objectiu és 
fer una valoració del seu funcionament i posar en marxa polítiques per corregir possibles deficiències. Aquest tipus 
d’avaluació es farà progressivament a tots els instituts, excepte si tenen o han demanat un reconeixement com a 
Ramiro de Maeztu.  
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El Vicerector de Recerca va comentar que pràcticament la totalitat de peticions fetes per la Facultat de renovació 
d’equipament obsolet seran acceptades. Un 92 % de les peticions d’avaluació del PDI a l’ACQUB han estat positives. 
 
Finalment, el Degà informa que des-de la UB, s’estan fent gestions perquè l’Institut del Teatre sigui centre adscrit a la 
UB. 
 
El Dr. Piñol informa que a la Comissió Acadèmica de Màsters del dia 25 de gener de 2019 es va acordar iniciar 
reunions de treball amb l’objectiu d’elaborar una normativa de TFM per a la Facultat, de la qual ara està mancada. 

El Dr. Carbonell informa que el 30 de gener de 2019 es va constituir el Comitè d’Avaluació Intern (CAI) de 
l’Autoinforme d’Acreditació dels màsters de Planificació Territorial i Gestió Ambiental, Turisme Urbà i Estudis de 
Dones, Gènere i Ciutadania. S’està procedint a l’actualització de les dades que cal al RUCT dels màsters que s’han 
d’acreditar. 

En relació a temes de secretaria, la Dra. Garcia Coll comenta que el passat mes de desembre es va aprovar el nou 
Reglament d’Eleccions d’Estudiants de la UB. Aquest Reglament inclou com a novetat que no es preveu la 
convocatòria d’eleccions parcials cada any sinó únicament eleccions cada 2 anys. L’objectiu és fer llistes de 
candidatures llargues que permetin la substitució de vacants quan es produeixin. D’altra banda, s’informa de la baixa 
de l’Anna Garcia Lorenzo des de la primera setmana de febrer, donat el seu avançat estat de gestació. De moment, les 
tasques de comunicació estan essent cobertes pel becari que dóna suport a qualitat (el Sr. Jordi Saura) i també per 
secretaria (el Sr. Víctor Ayora).  

 
En relació als temes d’internacional, s’explica que s’ha tancat el període de sol·licituds de mobilitat internacional amb 
un total de 74 peticions. El volum de mobilitats està estancada en els darrers cursos: 70 al curs 2017-18 i 75 al 2018-
19.  

 
3.- Proposta de la Comissió d’Igualtat de Centre de canvi de nom de la Sala Gran  
 
La Dra. Garcia Coll explica que el passat 21 de gener va tenir lloc una reunió a la Facultat de Geografia i Història amb la 
Vicerectora d’Igualtat i Acció Social, Dra. Maite Vilalta, els equips deganals, membres de la Comissió d’Igualtat de 
Centre i caps d’estudis de les facultats de Geografia i Història i Filosofia. En aquesta reunió, la vicerectora va traslladar 
a la Comissió d’Igualtat de Centre la iniciativa de proposar el “bateig” d'un espai del centre amb nom d’una dona. 
Aquesta és una iniciativa posada en marxa per la Comissió d'Igualtat de la UB de cara a la setmana del proper 8 de 
març. En resposta a aquesta demanda, la Comissió d’Igualtat de Centre, reunida el 31 de gener, ha presentat la 
proposta del canvi de nom de l’actual Sala Gran pel d’ "Aula Jane Addams", que tindria lloc el dia 5 de març. El canvi 
de nom aniria acompanyat de la inauguració de l’espai a càrrec d’autoritats del Rectorat, una conferència sobre la 
persona i la trajectòria de Jane Addams i la taula rodona "Les dones transformem el Raval", amb participació de 
col·lectius de dones del barri.  
 
S’obre un torn d’intervencions en relació a la proposta. Aquesta es valora com a massa precipitada, ja que no dóna 
temps a explicar en els departaments el sentit de la proposta, de fer una valoració sobre la conveniència o no que 
sigui una figura catalana o més propera a la UB, d’obrir la possibilitat d’altres propostes o fins i tot de reflexionar sobre 
el sentit o no de canviar el nom de la Sala. Per aquest motiu, es creu convenient ajornar la decisió, demanar a la 
Comissió d’Igualtat d’establir un termini de presentació de propostes obert a la participació dels membres de la 
Facultat que desitgin fer alguna proposta i, en definitiva, cercar un procediment més participatiu i consensuat. Es 
recorda que en ser un espai compartit amb la Facultat de Filosofia, la proposta ha de ser consensuada amb els 
membres d’aquesta facultat. 
 
S’agraeix la feina de la Comissió d’Igualtat i es valora positivament la resta d’actes proposats per la Comissió en relació 
a la commemoració del dia de les dones 2019.  
 
4.- Situació Pràctiques Externes 
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El Degà explica que, arran de les notícies en relació amb els canvis normatius que obligarien que tots els estudiants 
que facin pràctiques fossin donats d’alta a la Seguretat Social –independentment que aquestes siguin o no 
remunerades–, s’ha traslladat a l’equip rectoral els dubtes sobre qui es farà càrrec del cost d’aquest fet tan bon punt 
s’apliqui aquesta nova normativa. De fet, ja hi ha hagut les primeres consultes sobre la situació i com pot afectar a les 
pràctiques per al proper curs, les quals comencen a planificar-se a la primavera. Segons qui s’hagi d’encarregar de fer 
la gestió i del cost econòmic que pugui tenir pels llocs que acullen estudiants en pràctiques, aquesta mesura podria 
comportar la pèrdua de llocs on fer pràctiques.  
La UB estima que el cost de la implementació d’aquesta normativa podria ser de 2-3 milions d’euros, a més del cost 
indirecte en hores de treball en hores de gestió. La intenció de les universitats és forçar una moratòria fins a l’1 de 
gener del 2020 però que, en tot cas, la UB s’està preparant per assumir el cost de l’aplicació si, finalment, es posés en 
marxa al proper setembre. La UB no vol perdre llocs de pràctiques ni que tampoc afecti els alumnes. 
 
De moment, es té la garantia que no s’aplicarà fins a l’1 de setembre de 2019, però caldrà estar atents a noves 
notícies. 
 
5.- PDA Recerca 2019 
 
El darrer Consell de Govern va aprovar els criteris d’aplicació del PDA Recerca 2019. S’ha incrementat la valoració dels 
llibres i dels capítols de llibre, fet que podria afavorir a la nostra facultat. A més, hi ha una valoració dels inputs i 
outputs per àrees diferenciades i no agregades com es feia abans. En el cas de la nostra facultat, hi ha una àrea que és 
la de “Història i Geografia”. També hi ha un canvi en les categories, de manera que es crea una categoria A+ i 
desapareix la D.   
 
El vicerectorat ha fet un informe de simulació de l’efecte sobre el PDA de 2018 aplicant els criteris del 2019.  D’acord 
amb aquest informe, la nostra facultat surt perjudicada sobretot en relació als outputs. S’ha demanat una reunió al 
vicerectorat per aclarir per què es produeix el descens, ja que dels 113 PDI de la facultat, 41 baixen de categoria, 52 es 
queden igual i només 20 pugen. 
 
A les conclusions de l’informe, s’indica l’existència d’un factor de correcció específic per un període de 3 anys en 
aquelles àrees on el nombre de persones que baixen sigui superior al de persones que augmenten. Aquest factor 
corrector suposa l’aplicació d’un barem de 0,25 durant 3 anys. També es dóna la possibilitat de canviar d’àrea per part 
del PDI que ho sol·liciti i que pugui justificar-ne el motiu. Resta per conèixer l’impacte que aquests canvis poden tenir 
sobre el POA i la contractació d’associats, ja que l’informe ha d’anar acompanyat de la normativa acadèmico-docent 
sobre com afecta cada categoria de recerca a les reduccions però aquesta encara no s’ha fet pública. 
 
La Dra. Terés expressa la seva preocupació de com s’haurà de fer el POA del curs vinent, donat que el calendari del la 
planificació no coincideix amb el dels resultats del PDA Recerca. Comenta que, en cursos anteriors, el seu 
departament feia servir el PDA Recerca del curs anterior, doncs les variacions d’un curs a un altre eren mínimes. Això 
no sembla possible per aquest curs, com a conseqüència de la importància de les modificacions introduïdes en els 
barems. El Dr. López Cachero indica que, donada la situació, hi ha motius per demanar una moratòria en la seva 
aplicació.  
 
6.- Torn obert de paraules 
 
No n’hi ha.  
 
A les 14.20 hores el degà aixeca la sessió, de la qual, com a Secretària, estenc aquesta Acta. 
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La Secretària       Vist i plau 
Arlinda GARCIA COLL      El Degà 
        Ricardo PIQUERAS CÉSPEDES 
 


